
در شرايطي كه كشور درگير بحران خشكسالي 
و كاهش ش�ديد بارندگ�ي در س�ال هاي اخير 
است، به يك باره بارندگي شديد در بسياري از 
مناطق كشور س�يل ايجاد مي كند؛ اتفاقي كه 
هر چند ميزان آب ذخيره شده پشت سدها را 
كمي زيادت�ر از قبل مي كند، اما خس�ارت هاي 
ايجاد شده و بخش زياد آب هايي كه بي حاصل 
به دشت ها هدايت مي شود تا در گرماي تابستان 
تبخير شود و دوباره به آسمان بازگردد، بار ديگر 
اهميت آبخيزداري را براي كشور نمايان مي كند 
و حتي موجب ش�ده رئيس جمهور در جلس�ه 
هيئت دولت به وزارت جهادكشاورزي دستور 
دهد با همكاري ساير دستگاه ها لايحه اي جامع 
براي آبخيزداري تهيه كند. مدت هاست موضوع 
آبخيزداري در كش�ور مطرح اس�ت و هنوز به 
نتيجه نرسيده اس�ت. به س�راغ پدرام جدي، 
كارش�ناس محيط زيست و مش�اور فرماندهي 
يگان حفاظت از محيط زيست كشور و رحمت الله 
نوروزي، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس رفتيم تا ببينيم چه كارهاي انجام 
شده و چه كارهاي بايد انجام شود تا بالاخره در 
90ميليون هكتاري كه قرار است آبخيزداري در 
آنها انجام شود، شاهد وضعيت پايداري باشيم. 

دلايل ب�روز س�يل اخير چيس�ت و 
راهكارهاي پيشگيري آن چيست؟

پدرام جدي: اقليم پديده اي است كه با توجه به 
شرايط توپوگرافي و جوي بايد در بلندمدت به آن 
پي برد. اين چيزهايي كه ما اكنون در كش��ور خود 
مي بينيم، درون اقليم ما بوده است، ولي چون تكرار 
آن در دوره بازگشت هاي متفاوت و بلند مدت مثلًا 
15 يا 40 سال است و سن ما به اين ميزان ها زياد 
نيست، فكر مي كنيم كه اتفاقات جديدي در حال 
انجام است. البته اتفاق جديدي در حال انجام است 

ولي نه اينگونه كه همه آنها جديد باشد. 
اين سيلاب ها و بارندگي ها هم در كشور ما بوده است 
ولي يك مقداري تشديد شده و بخشي از اين تشديد 
شدن هم مربوط به نقش انسان در گرمايش زمين 
اس��ت. تغييرات اقليمي تغييراتي هم در كشور ما 
ايجاد كرده اس��ت. مثلًا بارندگي ها  از غرب كشور 
در سال هاي اخير به س��مت جنوب شرق حركت 
كرده اس��ت؛ البته بارندگي ها خيل��ي در اقليم ما 
تغييري نكرده و ميزان ورودي ما ثابت اس��ت، اما 

جنس آن مقداري متفاوت شده است. 
غير از اينك��ه جنس بارش عوض ش��ده موضوعي 
كه موجب شده حجم خسارات افزايش پيدا  كند، 
اين است كه ما براي توس��عه اي كه نياز داشتيم، 
بدون توجه به شرايط اكوسيستم و طبيعت پيش 
رفته ايم؛ مثلًا در قم مس��ير رودخانه را آس��فالت 
كردند و هر چند ممكن اس��ت 20 سال هم اينجا 
باران نيامده باشد، ولي اگر يك روز آنجا باران بيايد، 
سريعاً س��يل جاري مي ش��ود. در امامزاده داوود و 
خيلي از شهرها و روستاهايي كه الان سيل اتفاق 
مي افتد نيز از اين دس��ت اس��ت كه موجب شده 
255 شهر ما چون در مسير سيلاب است، در گزند 

سيل هم باشد. 
اگر ما تأسيسات، منازل و توسعه شهري خود را در 
بستر و حريم رودخانه قرار دهيم، هر چند ممكن 
است طي 10 تا 20 سال ما را اذيت نكند، ولي شاهد 
خواهيد بود سيلاب با دوره بازگشت 50 ساله عرصه 

را مي شويد و مي برد. 
ما در اين سيل اخير شاهد رانش زمين 
هم بودي�م كه زمين هاي كش�اورزي 
زيادي را تخريب كرد. در ش�رايطي 
ك�ه ش�ايد س�يل مي�زان آب را هم 
افزايش دهد، اي�ن وضعيت مي تواند 
خس�ارت هاي كش�اورزي جدي هم 

براي ما به همراه داشته باشد. 
ما يك چيزي داريم به نام رانش و يك چيزي داريم 
به نام ريزش. ريزش عمدتاً در مسير كوهستاني كه 
جاده باشد بروز و ظهور بيشتري دارد و جاده سازي 
شرايط براي ريزش را فراهم مي كند كه نمونه آن را 
در جاده هراز و فيروزكوه شاهد بوديم، اما رانش يك 
پله بالاتر است و يك دفعه مي بينيد بخش زيادي از 
زمين يك متر يا دو متر پايين آمده است. عمدتاً اين 
رانش ها در دامنه كوه اتفاق مي افتد. در دشت ها ما 
شاهد فرونشست هستيم تا رانش و به همين دليل به 
زمين هاي زراعي شايد خسارت زيادي نمي زند هر 
چند به زمين هاي باغي يا ديمزارهاي پايه كوه رانش 
خسارت مي زند، ولي خيلي مزارع را تحت تأثير قرار 
نمي دهد، ولي سيلاب تحت تأثير قرار مي دهد كما 
اينكه اين بارش سيلابي كه داش��تيم به خيلي از 
مزارع و زمين هاي برنج و گندم خسارت زده و بعد از 

سيل هم چيزي آنجا ديگر سبز نمي شود. 
سيل طبيعتاً يا پشت سدها جمع يا در 
شهرها مهار مي شود. بعد از سيل چه 
اتفاقي خواهد افتاد؟ اين خاك هايي 
كه شسته مي ش�ود، چه اتفاقي را به 

همراه خواهد داشت؟
سيل يك اتفاق غريب در كشور ما نيست. بالاخره 
بارندگي صورت مي گيرد و ممكن اس��ت سيلاب 
به همراه داشته باشد. نكته   مهم اين است كه بايد 
سيلاب را مديريت و سرعت آن را كم كنيم و دامنه 
خسارت را پايين بياوريم. دامنه خسارت را پايين 
آوردن چند راهكار دارد. عمده راهكارها پيشيني 

است نه پسيني. 
بايد توجه كنيم يكي از دلايلي كه سيلاب اينگونه 

خاك را مي ش��ويد به  دليل از بين رفتن پوش��ش 
گياهي است. از بين رفتن پوشش گياهي مي تواند 
به خاطر چراي بيش از حد آن مرتع يا جنگل، قطع 
بوته ها و درخت ها يا آتش سوزي بيشه زار و مراتع 
باشد؛ يعني خاك سست شده باشد، وقتي كه خاك 
سست شده باش��د بارندگي به  راحتي گل  و  لاي را 
مي  برد و وقتي گل  و  لاي را مي برد وزن سيلاب بالا 
مي رود و به راحتي خيلي از پديده هايي را كه جلوي 
آن هست، تخريب مي كند. حالا اين مي تواند خانه، 

درخت چند صدساله يا ماشين باشد. 
ما علاوه بر اينكه بايد ميزان دست درازي و خسارت 
را به مراتع خود كاهش دهيم، بايد كارهاي ديگري 
نيز انجام دهيم كه يكي از آنها س��اخت سد است. 
البته نه به تعبير س��ازه هاي ب��زرگ و عظيم بلكه 
سازه هاي كوچك كه ما به آن آبخيزداري مي گوييم. 
اين س��ازه هاي كوچك را بايد در بالادس��ت انجام 
داد. يعني جايي كه آب كمي در جريان اس��ت. در 
دامنه ها و در بالادس��ت كوه ها كه ي��ك اينچ يا دو 
اينچ در ثانيه آب رد مي كند، به راحتي مي ش��ود 
سرعت آب را پايين آورد و سنگ و املاح همراه آن 
را گرفت تا همين طور كه پايين تر بيايد و به امامزاده 

داوود برسد. 
نكته اي كه در اينجا وجود دارد، اين است كه ما در 
آبخيزداري صرفاً به بحث سازه اي آن توجه مي كنيم 
در حالي كه آبخيزداري فقط بحث سازه اي نيست 
و يك مجموعه اي از اقدامات بيولوژيكي و مديريتي 
هم هس��ت. مثلًا شما ممكن اس��ت در دامنه كوه 
سنگ چيني كنيد يا بوته بكاريد يا درخت بكاريد يا 
حتي پرچين چوبي درست كنيد؛ فقط سازه بتني 

منظور نيست. 
با وجود همه اينها برخي معتقد هستند 
بعضي از مواقع آنقدر سرعت و شدت 
بارندگي در يك مح�ل مخصوصاً در 
شرايط باران هاي موسمي زياد است 
كه حتي اگ�ر آبخيزداري ه�م انجام 

دهيد، پاسخگو نخواهد بود. 
دقيقاً، آبخيزداري هم تا يك حدي جواب مي دهد. 
ما سدهاي خاكي هم در كشور داشته ايم كه آب آنها 
را شكسته است. اين موضوع يك چيز غيرطبيعي 
نيست و در ايران و دنيا هم همين است. بالاخره سد 
يك ظرفيتي دارد، حالا اين را آب برده است، چكار 
مي توانيم انجام دهيم كه ميزان خس��ارت پايين 
بيايد؟ ما يكسري ش��رايط و تمهيداتي را در نظر 
گرفتيم كه هم آب را ذخيره كنيم و هم سرعت آن 
را پايين بياوريم تا خسارت پايين بيايد. حالا تصور 
كنيد باران شديدي خارج از تصور با دوره بازگشت 
صدساله اتفاق بيفتد، در اينجا ما بايد كاربري هاي 
خود را يعني مسكوني، تجاري و خدماتي در حريم و 
بستر رودخانه داير نكنيم. حريم البته از رودخانه به 
رودخانه فرق مي كند و يك مسئله فني است، ولي 
واقعيت اين است كه اين حريم در كشور ما رعايت 
نمي شود؛ مثلًا در امامزاده داوود حياط آن در وسط 
رودخانه است و بيش از صدسال است كه روي حريم 

رودخانه را آسفالت كرده اند. 
با توجه به هزينه بر بودن آبخيزداري 
چگون�ه باي�د چني�ن پروژه هايي را 

مديريت كرد؟
هزينه هاي آبخيزداري نس��بت به سدسازي يك 
به 10 اس��ت. مثلًا شما يك س��دي را مي سازيد، 
هزينه هاي آن مي ش��ود 10 هزار ميليارد ولي كل 
بودجه آبخيزداري كشور در يك سال هزار ميليارد 
هم نمي شود. آن هم معمولاً رهبر معظم انقلاب نامه 
مي زنند و صندوق توسعه آن را پرداخت مي كند و 
بودجه خود س��ازمان منابع طبيع��ي در بعضي از 
موارد 500 ميلي��ارد تومان بوده  اس��ت، اما هزينه 
اصلي براي سدسازي انجام مي شود و واضح است 

كه هر جا پول هس��ت پيمانكارها، مافيا و ميل به 
سمت آن وجود دارد. 

در بح�ث آبخي�زداري از چ�ه مقدار 
ظرفيت چقدر آن انجام شده است؟

ما از 91 ميليون هكتاري كه مس��تعد آبخيزداري 
در كش��ور داريم، 30 ميليون هكت��ار آبخيزداري 
كرده ايم. البته اين 30 ميليون ه��م اما و اگر دارد، 
چون آبخيزداري يك نقطه پاياني مثل سد ندارد 
كه بگوييم سازه را تكميل كرديم و حالا بهره برداري 
كنيم. آبخيزداري يك مرحله پرفشار دارد كه بايد 
كارهايي انجام شود، ولي از يك جايي كارهاي آن 
استمرار و پيگيري نياز دارد، چون آبخيزداري يعني 
كار در عرصه و عرصه هم سطح رودخانه نيست، بلكه 
همه جا عرصه است. نوك قله، دامنه، پايين كوه، آن 
روستا و غيره همه عرصه اي مي شوند كه بايد مورد 
آبخيزداري قرار بگيرد. پس اين مس��ئله كوچكي 
نيست و به ازاي آن نيروي انساني مي خواهد و بدون 
همراهي مردم اصلاً امكان پذير نيست، خيلي از جاها 
حتي جابه جاي تجهيزات خيلي سخت است براي 
همين زمان بر اس��ت، ولي در عين حال به مراتب 

هزينه هاي آن پايين تر است. 
آبخيزداري درآمدزايي هم دارد؟ 

آبخي��زداري در مناطق��ي انجام مي ش��ود كه يا 
روستايي است يا شهرهاي كوچكي در آن قرار دارد 
و توليد محور است؛ پايه آن هم كشاورزي و صنايع 

تبديلي است. 
شما با آبخيزداري اولين كاري كه انجام مي دهيد 
آب بيشتري را به لايه هاي زمين نفوذ مي دهيد و 
چشمه ها و قنوات شما تقويت مي شوند. كار بعدي 
اين است كه پوشش گياهي افزايش پيدا مي كند و 
وقتي كه پوشش گياهي افزايش پيدا كرد، ميزان 
درآمد آن دامپرور هم بالاتر مي رود. وقتي شما مرتع 
بيشتري داشته باشيد توليد دام بيشتري خواهيد 
داشت و نيازي به تأمين علوفه هم نخواهيد داشت. 
همچنين مي توانيد دام بهتري از لحاظ وزني توليد 
كنيد كه اين به نفع توليد كننده و كشاورز است و در 
زندگي خود اين تأثير را مي بيند؛ البته آب آن هم 
در اختيار كشاورز قرار مي گيرد، ولي سد عمدتاً با 
هدف شرب و صنعت است و اگر چيزي باقي بماند 
به كشاورزي ممكن است داده شود و محيط زيست 

كه كلاً هيچ گاه در اولويت نيست. 
هدف كلي سدس��ازي كنترل آب اس��ت و با نگاه 
اقتصادي به آن نگريسته مي شود. اگر در سدسازي 
موفق بودند، امروز سيستان ما درگير فقر و مهاجرت 

نبود آن هم منطقه اي كه هميشه درگير بارندگي 
است، يعني تابستان، زمستان يا عيد در اين منطقه 
بارندگي هس��ت ولي بارندگي آن با ش��مال فرق 

مي كند. 
در مجموع هر جايي كه مفيد بوده يك س��دهاي 
ساخته  و چند هزار ميلياردي خرج شده است، در 
حالي كه حتي توليد برق در س��دها نيز يك چيز 
حاشيه اي است، چون نهايتاً 5 يا 6 درصد برق توليد 
مي كنند كه در حجم مصرفي برق توليدي كشور 
اصلًا به حس��اب نمي آيد. در حالي كه آبخيزداري 
براس��اس تحقيق��ات انج��ام ش��ده و تجربه هاي 
بين المللي در هند، چين و هلند نتايج فوق العاده 
دارد و نه تنها موجب افزايش سطح پوشش گياهي 
ش��ده  بلكه مهاجرت معكوس را رقم زده  و ميزان 

خسارت ها را پايين آورده  است. 
ما در هر هكتار آبخيزداري نهايتاً 3 ميليون تومان 
هزينه مي كنيم كه البته تا پارس��ال 1/5 ميليون 
هم كافي بود، ولي چون دس��تگاه متولي آن يعني 
سازمان منابع طبيعي ذيل جهاد كشاورزي است و 
وزارت جهاد كشاورزي هم تمركز خودش را برتوليد 
گذاشته و با وجود اينكه 85 درصد اراضي كشور در 
دست منابع طبيعي است با بودجه ناچيز و تعداد 
پرسنل ناچيز نمي تواند از پس اين شرايط بربيايد. 

فكر مي كنم بودجه س��ازمان مناب��ع طبيعي كلًا 
امس��ال 3هزار ميليارد بود؛ با اي��ن بودجه حقوق 
پرسنل را بدهد، از جنگل هاي ش��مال يا زاگرس 
محافظت كن��د، جل��وي بيابان زاي��ي را بگيرد يا 
آبخيزداري انجام دهد؟! در حالي كه 3 هزار ميليارد 

پول يك سد در كشور هم نيست. 
اين س�ابقه در دني�ا وج�ود دارد كه 
برنامه هاي مشاركتي با مردم در بحث 

آبخيزداري انجام شود؟
اصلاً آبخيزداري بدون مردم منطقي نيست و جواب 
هم نخواهد داد. بخش��ي از هزينه هاي آبخيزداري 
براي نيروي انس��اني صرف اس��ت، بخشي هزينه 
مطالعات است، بخشي هم هزينه تجهيزات است. 
در قسمت نيروي انساني وقتي مردم در روستاي 
خودشان شاهد اين اتفاق باشند و تعامل خوبي هم 
انجام شود و كار در دست پيمانكار نباشد مي تواند 
مردم را پاي كار آورد و مردم هم مش��اركت داشته 
باش��ند و از آن حفاظت كنند؛ چون در نهايت هم 
خودش��ان از آن س��ود خواهند برد. ولي وقتي به 
پيمانكار اين كار را مي س��پارند، 20 تا جوان از اين 
روستا مي گيرد، يك حقوقي به آنها مي دهد، ولي 
اين اسمش مشاركت نيست؛ در مشاركت بايد مردم 
را آورد در مسجد نشاند، حرفشان را شنيد، پيشينه 
تاريخي آن منطقه و كارهايي كه شده را دانست و با 

همفكري اهالي اين كار را انجام داد. 
در بحث آبخيزداري چه كارهاي انجام 
ش�ده و چه راهكارهايي براي تحقق 
آبخيزداري در كشور توسط مجلس 

در حال انجام است؟
رحمت الله ن�وروزي: ما ه��م در بودجه 1400 و 
هم در بودجه 1401 در كميسيون تلفيق بودجه 
آبخيزداري و آبخوان داري را ديده ايم؛ البته در سال 
گذش��ته تخصيص ها كم اتفاق افتاد و اميدواريم 
امسال سازمان برنامه و بودجه اين بخش را تقويت 
كند تا با توجه به خشكسالي سال هاي اخير، وزارت 
جهاد كشاورزي بتواند گام هاي مؤثري بردارد. در 
مجموع از نظر قانون مشكلي نداريم، ولي اميدواريم 
فقط توسط س��ازمان برنامه بودجه اين تخصيص 
انجام شود تا سازمان جنگل ها و آب و خاك وزارت 

جهاد بتواند اقدامات اساسي را دنبال كنند. 
بالاخره بعد از چند س�ال مي توانيم 
وضعيت آبخيزداري را در كش�ور به 
يك وضعيت با ثباتي برس�انيم؟ اين 

برنامه شما چند ساله است؟
اقدامات خوبي در اين چند سال اخير حتي با وجود 
محدوديت هاي بودجه انجام شده است ولي نياز به 
تقويت بيشتر اس��ت تا بتوانيم اين برخورداري را 
بيشتر كنيم. بحث بهره وري در حوزه آب و خاك 
اس��ت و ما مس��ئوليت هاي زيادي را در حوزه آب 
و خاك داريم، ولي اينكه كي مي ت��وان اين كار را 
به نتيجه رساند، بس��تگي به تخصيص اعتبارات 
دارد. پارسال اين تخصيص 7 يا 8 درصد بوده است 
كه ضعيف اس��ت، ول��ي در 1401 اميدواريم كه 

بالا باشد. 
پيش بيني ش�ما اين است كه اگر اين 
تخصيص اتفاق افتد، چقدر مي توان 
جلوي خشكسالي ها و صدمات سيل 

را بگيريم؟
اقتصاد كشاورزي مورد توجه حضرت امام و رهبر 
انقلاب هميشه بوده، يكي از راه هاي خودكفايي هم 
اين است كه ما بتوانيم استفاده مفيدي از آب و خاك 
داشته باشيم. هدر رفت آب در كشور ما زياد است 
و اين سيل ها هم مشكلات زيادي براي هموطنان 
ما ايجاد كرده اس��ت. هر چقدر بتوانيم اين مسئله 
را مديريت كنيم موجب افزايش كش��ت مي شود 
و همچنين امنيت غذايي و راندم��ان توليد را بالا 
مي برد. نگاه آيت الله رئيسي رئيس جمهور هم به اين 
است كه ما بتوانيم از حوزه بخش كشاورزي حمايت 

كنيم و توجه به اين مسئله اثرگذار خواهد بود. 
همچنين با توجه به اينكه تدوين قانون هفتم توسعه 
هم نزديك است، ما اخيراً با سازمان جنگل ها هم 
جلس��ه داش��تيم و به آنها گفته ايم هر چيزي كه 
نياز داريد بگوييد تا در خص��وص آن قانونگذاري 

انجام شود. 
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آبخيزداري كليد طلايي مقابله با خشكسالي و سيل
سال گذشته فقط 7 درصد بودجه آبخيزداري تخصيص يافت!

گفت  و گوي »جوان« با يك كارشناس محيط زيست و يك نماينده مجلس درباره اقليم خشك ايران و سيلاب هاي اخير

 رئيس كل دادگستري خوزستان درباره جزئيات اولين جلسه دادگاه 
متروپل گفت: روز گذش��ته اولين جلسه رس��يدگي به پرونده حادثه 

متروپل با حضور اولياي دم متوفيان و متهمان پرونده برگزار شد. 
 رئيس سازمان ثبت اس��ناد و املاك از افزايش 15درصدي وصول 

معوقات بانك ها به كمك سازمان ثبت اسناد و املاك خبر داد. 
 رئيس گ��روه تغيير اقليم و حفاظت از اتمس��فر س��ازمان حفاظت 
محيط زيست گفت: با تغييرات اقليمي و افزايش سالانه ميانگين دما، 
به نظر مي رسد كش��ور ما هم سال به سال بيش��تر در معرض فعاليت 

»مونسون« قرار مي گيرد. 
 رئيس فرهنگستان علوم پزش��كي گفت: مطالعات نشان داده است 
واكس��ن هايي كه براي پيش��گيري از بيماري هاي واگير در نوبت هاي 
مختلف به كودك تزريق مي شوند، بر كودكاني كه شير مادر خورده اند 

اثرگذاري بيشتري دارد. 
 مخترعين ايراني روش نوين آبدهي را ابداع كرده اند كه نس��بت به 

آبياري قطره اي 50 درصد مصرف آب كمتري دارد. 
 مدير كل دفتر سلامت جمعيت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت  
گفت: تغذيه انحصاري با شير مادر در شش ماه نخست بعد از تولد نوزاد 

در كشور به 47/4 درصد رسيده است. 

مدير عامل دانش بنيان شيمي افشره در گفت وگو با »جوان«:

ارزش افزوده گياهان دارويي را
 20 برابر بيشتر كرديم

محقق�ان ايراني موفق ش�دند ب�راي نخس�تين بار صناي�ع دارويي، 
آرايش�ي و غذاي�ي را از واردات عصاره ه�اي گياه�ي بي ني�از 
كنن�د. مدي�ر عام�ل دانش بني�ان ش�يمي افش�ره در گفت وگ�و 
ب�ا »ج�وان« ب�ا اش�اره ب�ه  اينك�ه ارزش اف�زوده گياه�ان دارويي 
را 20 برابر بيش�تر كردي�م، از امكان حذف اس�انس هاي ش�يميايي 
واردات�ي در صناي�ع مختل�ف به خصوص صناي�ع غذايي خب�ر داد. 
ف��رآوري و تبديل نك��ردن گياهان بومي اي��ران به محص��ولات كاربردي 
موجب ش��ده صنايع دارويي، غذايي و آرايشي بهداشتي تمام نياز خود را از 
واردات تأمين كنند. محصولات وارداتي كه خالص هم نيستند و درصدي مواد 
شيميايي دارند. به همين دليل برخي داروها و مواد شوينده همچنان براي 
عده اي از مصرف كنندگان حساسيت زا  هستند.  ماجراي خام فروشي هميشه 
شامل حال گياهان دارويي هم شده و گياهان ارزشمند كشت شده در كشور 
به صورت خشك صادر مي شوند. كشورهاي واردكننده اين گياهان هم ارزش 
افزوده آنها را گرفته و با قيمت چند برابري به صنايع دارويي و غذايي ايران 
مي فروشند.  تاكنون بي توجهي به توسعه فناوري و سرمايه گذاري مناسب در 
خصوص گياهان دارويي، اسانس هاي مختلف و عصاره اين گياهان، بسياري 
از ش��ركت هاي تركيه اي و چيني را به سودهاي كلان رسانده است.  اكنون 
محققان يك شركت دانش بنيان موفق شدند به فناوري كاملًا اختصاصي 
اس��تحصال، فرآوري و تبديل گياهان بومي ايران به محصولات ارزشمند، 

كاربردي و پايه صنايع دارويي، غذايي و آرايشي بهداشتي دست يابند. 
در همين رابطه مدير عامل دانش بنيان شيمي افشره در گفت وگو با »جوان« 
گفت: از زماني  كه فعاليت هاي صنعتي و پس از آن فعاليت هاي تجاري را 
شروع كرديم، يك بازه 10 ساله طول كشيد تا در نهايت به فناوري فرآوري 
گياهان دارويي دست پيدا كرديم. در همين روند از اواخر سال 98 هم به 
سمت تجاري سازي فناوري خودمان رفتيم. محصولات توليدي ما مانند 
ژرانيول، منتول، لينانول و ليمونن عاري از مواد ش��يميايي هستند كه در 

صنايع مختلف كاربرد دارند. 
سميه ميرصادقي افزود: ما بر اساس طرح هايي كه به دانشگاه شريف ارائه 
كرديم، سال هاست زيرمجموعه پارك علم و فناوري اين دانشگاه هستيم. 
عضو پارك علم و فناوري شدن هم بسيار سخت است چون به طور نمونه 
بايد طرح هايي ارائ��ه دهيم كه هم قابليت تجاري ش��دن آن و هم قابليت 

رقابتي بودن آن اثبات و تأييد شود. 
وي ادامه داد: تمركز اصلي شركت ما بر توليد انواع اسانس و عصاره گياهان 
دارويي است. عصاره ها به شدت مورد نياز صنايع دارويي است و اسانس ها هم 
در صنايع غذايي و آرايشي بسيار پركاربرد هستند. اسانس ها و عصاره هاي 
مورد استفاده بسياري از مردم شيميايي و مضر هستند، ولي به دليل ارزان و 
در دسترس بودن استفاده مي شوند. به همين دليل ما براي اولين  بار در ايران 
عصاره هاي كاملاً طبيعي و حتي شمع هاي عاري از مواد شيميايي هم توليد 
كرديم.  ميرصادقي درباره محققان اين طرح هم گفت: تيم ما از تعدادي از 
اعضاي هيئت علمي و تعدادي از دانشجويان ارشد و دكترا تشكيل شده است. 
اعضاي هيئت علمي از دانشگاه هاي مختلف و در حوزه گياهان دارويي بسيار 
زبده هستند. جوانان عضو تيم هم از نخبگان دانشگاه هاي مختلف هستند كه 

در زمينه فرآوري گياهان دارويي پژوهش هاي با ارزشي دارند. 
اين پژوهشگر افزود: برنامه ما هم براي آينده توسعه محصولاتمان و همچنين 
صادرات آنها از هم اكنون اس��ت. اس��انس هايي كه م��ا از گياهان دارويي 
اس��تخراج مي كنيم در صنايع دارويي و غذايي فوق العاده پركاربرد است. 
مثلاً همين رايحه هاي مواد شوينده داراي درصدي مواد شيميايي است كه 

ممكن است براي برخي افراد ايجاد آلرژي كند. 
تمام ش��ركت هاي دارويي عصاره ب��ا محصولاتي كه ما تولي��د كرده ايم، 
شركت هاي داخلي ديگر نيازي به اسانس هاي وارداتي ندارند كه درصدي از 
آنها هم شيميايي است. در محصولات ما از هيچ ماده شيميايي استفاده نشده 
و محصول نهايي فقط از فرآوري گياهي توليد مي شود.  ميرصادقي با اشاره 
به وضعيت كنوني گياهان دارويي هم گفت: تاكنون گياه خشك از كشاورز 
خريداري و مستقيم صادر مي ش��د، اما از حالا به بعد ما گياهان دارويي را 
خريداري و فرآوري مي كنيم. با فناوري ما گياهان دارويي حتي تا 20 برابر 
ارزش افزوده بيشتري پيدا مي كنند و با كيفيتي بالاتر از محصولات وارداتي 
نياز مردم تأمين مي شود. در حال حاضر فقط هر سال ميليون ها دلار براي 
واردات يك برند از خوشبوكننده هاي تركيه اي صرف مي شود. حال آنكه 
داراي اسانس شيميايي است، ولي محصولات ما از گياهان بومي ايران توليد 

شده و كاملًا گياهي و عاري از هر نوع ماده شيميايي است. 

حسین سروقامت

محمدرضا شعبانعلي، جامعه شناس در كتاب »فرهنگ سنگ و 
سگ« به مقطع كوتاهي اشاره مي كند كه سيگاري بوده و بعدها 
آن را ترك كرده است. . . و ناسزاهايي كه در شبكه هاي اجتماعي 

نثارش كرده اند!
او اين كامنت ها را يادآور بخش�ي از درده�اي جامعه مي داند 
كه سال هاس�ت به آنها عادت كرده ايم. . . و به ويژه روي دو درد 

انگشت مي گذارد. 
نخس�ت »اعتقاد به الگوي كامل« كه آدمي يا كاملًا الگوس�ت 
يا اساساً الگو نيس�ت؛ تفكري كه انسان ها را شيطان يا فرشته 

مي پندارد؛ نه مجموعه اي از خوبي ها و بدي ها!
. . . و هزينه ه�اي گزافي كه چني�ن تفكري ب�ر جامعه تحميل 

كرده است. 
دومين درد »ظاهر بيني و كوته نظري« كه در آن ايرادهاي جزئي، 

بزرگ و ايرادهاي بزرگ، كوچك پنداشته مي شوند. 
به اين دردها بينديشيد. دردهاي ديگري مي شناسيد كه جامعه 

به آنها عادت كرده است؟
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 شهروند – تهران: استفاده فروشنده هاي دوره گرد در تهران 
از بلندگو  براي تبليغات اجناس باعث مزاحمت براي شهروندان 
مي شود. از مسئولان ش��هري تقاضا مي كنم نسبت به آلودگي 
صوتي فروشنده هاي دوره  گرد در سطح شهر به آنها تذكر جدي 
داده ش��ود و همچنين مكان هايي در هر منطقه از تهران جهت 
كسب درآمد اين كاس��بان در نظر گرفته شود تا در هر ساعت از 

شبانه روز باعث ايجاد مزاحمت براي مردم نشوند. 
  عليزاده – تهران: ضمن تش��كر از مسئولاني كه از مناطق 
سيل زده تهران و استان هاي ديگر بازديد ميداني به عمل آوردند، 
از رئيس جمهور محترم تقاضا مي كنم بعد از ديدن مش��كلات 
ناشي سيل فقط به بازديد ميداني اكتفا نكنند و پيگير رفع اين 
مشكلات هم باشند و از مسئولان ذي ربط مطالبه كنند تا هر چه 

سريع تر اين مشكلات رفع شود. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 09۱909۶۸۵30 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴9۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

دام نمايش هالك ايراني 
در مسير جواناني با رؤياي هاليوودي

باخت س��جاد غريبي، معروف به هالك ايراني مقابل حريف قزاق خود، از 
زواياي گوناگوني قابل واكاوي است، اما شايد يكي از مهم ترين محورهايي 
كه بتوان درباره اين ماجرا به بحث و بررس��ي پرداخت مسئله دروغ هاي 
مجازي است كه در ش��بكه هاي اجتماعي همچون اينس��تاگرام به مدد 
فيلترها و دستكاري هاي فتوش��اپي اتفاق مي افتد و مخاطب را به اشتباه 
مي اندازد. هالك ايراني و تصاويري كه از عضلات و قدرت بدني اش در فضاي 
مجازي و صفحات اينستاگرامي به نمايش مي گذاشت، تنها يكي از مصاديق 

بازنمايي هاي غير واقعي براي اغواي مخاطب است. 
واقعيت بسياري از بلاگرهاي اينستاگرامي نمايشي نيست كه پيش چشم 
مخاطب خود به تصوير مي كشند، اما اين تصاوير غير واقعي و اين زندگي 
نمايشي موجب مي شود تا بس��ياري از افراد واقعيت زندگي خود را با اين 
نمايش مجازي مقايسه كنند و در دام بيفتند. اين نمايش مي تواند بازنمايي 
از خوشبختي يك زوج بلاگر و عاشقانه هاي آنها پيش چشم مخاطبان باشد، 
آن هم در حالي كه در پشت صحنه و زندگي واقعي خود با چالش هاي زيادي 
دست و پنجه نرم مي كنند يا نمايش عضلات فتوشاپي و دستكاري شده 
سجاد غريبي بلاگري كه به هالك ايراني معروف شده و وقتي بنا مي شود 
در ميداني واقعي قدرت عضلاتش را بيازمايد، به شكلي مفتضحانه شكست 
مي خورد؛ شكستي كه فقط نشانه پوشالي بودن قدرت عضلات وي نيست، 
بلكه پوشالي بودن فضاي شبكه هاي اجتماعي و رسانه هاي غير رسمي را 
نشان مي دهد. با وجود اين، فعاليت بلاگرهاي فضاي مجازي ذهن مخاطبان 
را قاب بندي مي كند. »framing« يا همان قاب بندي يكي از پركاربردترين 
تئوري هاي رسانه اي است. به گونه اي كه با نمايش و تكرار ذهن مخاطب 
را مطابق با خواس��ته رس��انه ها تنظيم مي كند و با عنايت به ضريب نفوذ 
شبكه هاي اجتماعي و رسانه هاي غير رسمي همچون اينستاگرام، فعاليت 
و تصاويري كه افرادي همچون سجاد غريبي از خود به نمايش مي گذارند، 
به بس��ياري از جوانان و نوجوانان ايراني خوراك فكري مي دهد. جواناني 
مانند همين آقاي غريبي كه از كودكي اسطوره هاي ذهني شان هالك، مرد 
عنكبوتي، بت من و امثال اينها بوده است و در بزرگسالي براي آنكه به هر 
قيمتي شبيه اين كاراكترهاي هاليوودي شوند، دست به هر كاري مي زنند. 
از دس��تكاري هاي نرم افزاري عكس ها و فيلم هايشان گرفته تا استفاده از 
انواع و اقسام مكمل ها و داروهاي اس��تروئيدي كه شايد براي اين جوانان 
عضلاتي به ظاهر قوي به ارمغان آورد، ام��ا در كنار اين عضلات قوي بايد 
عواقبي همچون نارسايي هاي كبدي و كليوي و مرگ هاي ناگهاني را هم 
به عنوان عوارض مصرف اين داروها براي رشد ناگهاني عضلاتشان بپذيرند 
و باور كنند. همچنان كه هر از چند گاه شاهد مرگ هاي ناگهاني جواناني 
هستيم كه حكايت ورزشكاري و عضلات برجسته شان، خبر مرگ آنها را 
با اعجاب بيشتري همراه مي كند، اما با كمي واكاوي متوجه خواهيم شد، 
دليل اين مرگ ها مصرف داروهاي استروئيدي است كه عضله مي سازد، اما 
با تخريب سلامتي ارگان هاي حياتي بدن مثل كليه و كبد، مرگ ناگهاني 
اين سبك از ورزش را تسريع مي كند. همچنان كه اسفند ماه سال گذشته 
اس��حاق قويدل قهرمان مازندراني پرورش اندام ايران و جهان كه عناوين 
زيادي را در مسابقات داخلي و بين المللي در دسته سنگين وزن به نام خود 
كرده بود، در اثر بيماري سرطان چشم از جهان فرو بست. از سال 1397 و 
به واسطه استفاده از داروهاي غيرمجاز مبتلا به سرطان ساركوم شد. حتي 
مستندي درباره زندگي اسحاق قويدل و ابتلاي او به سرطان بعد از استفاده 

از داروهاي غيرمجاز با نام »رؤياي پوشالي« ساخته و پخش شد. 
 رفتار نمايشي چهره هايي چون سجاد غريبي يا ديگر افرادي كه كوه هاي 
عضلات خود را در برابر چشمان جوانان و نوجواناني كه چهره هاي هاليوودي 
قهرمانان دوران كودكي شان بوده اند در شكل گيري چنين فجايعي متهم 

رديف اول است. 

نقدي بر بحران مديريت
مديريت در بحران، هنري است كه بايد 
براي آن چاره انديشي درست انجام داد 
و متأسفانه ما در مديريت وضعيت هايي 
شبيه س��يل هاي اخير با بحران مواجه 
هستيم. نه مي گويند »مديريت قبل از 
بحران«، نه مي گويند »مديريت پس از 
بحران« مي گويند »مديريت بحران« تا 
جامعيت آن قبل و بعد را در بر گيرد.  فارغ از طرح هاي بي س��رانجامي 
كه معلوم نيست به كجا برسد، مثل »تغيير ساختار مديريت سوانح در 
كشور«، در حالت كلي مديريت بحران در كشور ما داراي ايرادات اساسي 
است؛ از جمله اينكه صرف نگاه پسيني بوده و به رويكرد عملياتي حين 
يا پس از حوادث اضطراري و غيرمترقبه تقليل يافته است.  جوان آنلاين 
در يادداشتي با در نظر گرفتن تجربه بلاياي متعدد در كشور، ضرورت 
توجه به امر پيشگيري و فعاليت را در عرصه هاي كاهش خطرپذيري و 
ارتقاي تاب آوري بررسي كرده است.  براي خواندن كامل اين يادداشت 

روي QR CODE )رمزينه( كليك كنيد. 
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 و مشاور فرماندهي يگان حفاظت از محیط زيست كشور

   رحمت الله نوروزي، عضو كمیسیون كشاورزي
 آب و منابع طبیعي مجلس


